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  Preface and Acknowledgments




  This work has its foundations in two previous books, Robert Stewart, Earl of Orkney, Lord of Shetland (Edinburgh, 1982) and Black Patie: the Life and Times of

  Patrick Stewart, Earl of Orkney, Lord of Shetland (Edinburgh, 1992). Both were published by John Donald Publishers Ltd through the excellent offices of John Tuckwell to whom I remain

  extremely grateful. The first work began life as my doctoral thesis, completed under the supervision of Professor Gordon Donaldson. His influence still hovers over the whole enterprise. He took an

  interest in the book on Robert Stewart as the next stage after the thesis, but also looked over that on Patrick in detail, inviting me to his home in Dysart for a day to discuss his comments. He

  died not long after the appearance of Black Patie but, poignantly, his literary executor John Ballantyne made me a present of his review copy of the book, complete with the markings of

  what he called his ‘correcting pencil’. This is the copy I have used in the preparation of the present work. I was also reminded of his helpfulness when Brian Smith, who had also

  studied under him, cast a critical and painstaking eye over the first completed draft of The Stewart Earls of Orkney.




  This opus, undertaken at the invitation of Birlinn as the successors to John Donald, constitutes the culmination of well over thirty years of work on the subject, pursued during the leisure

  moments of a similar period in the employment of the National Records of Scotland, formerly the National Archives of Scotland, formerly the Scottish Record Office. No doubt it will not be the last

  word to be said on the Stewart earls – not even the last word to be said by me – though I certainly do not intend to produce a revised edition any time soon.




  My efforts had their origin in my first interview with Professor Donaldson in the early summer of 1974. I was proposing to enrol to do research, and I needed some guidance on procedure, as well

  as suggestions for a subject, preferably something associated with the Northern Isles. Professor Donaldson was well known as a son, or at any rate grandson, of the north himself, and thus

  particularly qualified to point me in the right direction. As it turned out, his knowledge of history in general – northern, Scottish, British, European – was encyclopaedic, but he

  wrote extensively on the Northern Isles, particularly Shetland, which he loved with a passion.




  His suggestion of the Stewart earls rather surprised me. This was as much a product of my own ignorance as anything else, but it had simply not occurred to me that these apparently wicked

  individuals, Robert and Patrick Stewart, on whom all the previous scholars had had strong opinions, had never found someone prepared to take them on their own terms, study precisely who they were,

  what they did, and why they enjoyed, if that is the word, such a poor estimation. Nevertheless this was, as Donaldson pointed out, no more than the truth. Although he himself had written a

  fascinating volume called Shetland Life under Earl Patrick, he was interested more in the picture of Shetland society presented by the Shetland Court Book of 1602–4 than in the story

  of the earls themselves. We decided on Robert Stewart, the first of the earls, and he told me to get cracking. Since I was working part-time but had no more than the five-year maximum for delivery

  of any PhD student, I needed to be ‘well begun’ before enrolling officially. This I did the following year, in the autumn of 1975.




  The studies made steady progress, enlivened by the fortnightly seminars where Donaldson brought all his postgraduates together to review and discuss their findings – David Caldwell, later

  of the Royal Scottish Museums, on guns and armaments; Norman Reid, now archivist of St Andrews University, on the Wars of Independence period; Pat Dennison on burgh history; Helen Bennett on early

  knitting; and others. Latterly we had Professor Geoffrey Barrow as co-supervisor as he prepared to succeed Donaldson as Sir William Fraser professor, and finally I was put through the mill in my

  oral examination by these two, with my external examiner Dr Barbara Crawford, now the doyenne of northern studies in Scotland, being particularly rigorous.




  This was in 1980, and now came the possibility of finding a publisher. I was naturally pointed, as we all were in those days, in the direction of John Donald, and particularly

  ‘John’, that is to say John Tuckwell, who was to be responsible for seeing both Robert and Black Patie through the press. Gordon Donaldson suggested that John Donald

  would probably be interested, not in the thesis as such, but in a combined volume on Robert Stewart and his son – in short, something like the present work. Surprisingly, this was not the

  case; John was prepared to take the volume in its current shape. Our discussions were interesting, since he mentioned that he had recently turned down a proposal for a biography of Archbishop

  Sharp, by Julia Buckroyd. I am not sure nowadays how many Scottish school pupils will have heard of Sharp, the covenanting renegade who paid for his mitre by being assassinated on Magus Muir, near

  St Andrews, and who is butchered anew each year during the university’s Kate Kennedy procession; nevertheless he seemed to me a much more ‘mainstream’ figure in Scottish history

  than an illegitimate son of James V who inveigled his way into becoming earl of Orkney. (Dr Buckroyd’s book did eventually come out under the John Donald imprint.)




  The key words were Orkney and Shetland. The reading public of those islands form an unashamed captive audience, with an insatiable appetite for works on all aspects of the islands; this became

  clear to me later, when I found myself signing copies of both books at most unexpected moments. I recall walking up Hillside Road in Stromness on the way to my parents’ house when a near

  neighbour, Eric Flett, a retired butcher, came out of his house, book in hand, and asked me to sign it there and then, in the street.




  The next stage was to rewrite the thesis in book form and, helpfully, Dr John Stuart Shaw, a colleague from the Scottish Record Office (SRO), sent me a copy of a review of a John Donald product

  on the hunting forests of Scotland, which criticised it roundly for being no more than a thesis dressed up. This was perhaps the main criticism of the firm at a time when all Scottish research

  graduates sought to be John Donald’s bairns. There is an irony here because, although I took this point to heart and rewrote the whole work, at this distance when I read it again in

  preparation for this work, it still reeked of thesis. This I hope I have corrected. Robert came out in 1982, and I sought to ensure that copies of the book were available in time for a

  conference on Birsay which was held in Orkney in that year. For that reason I was able to get a specimen dustwrapper and had unbound signatures made up into a volume by Donald Campbell, one of the

  SRO’s conservators, so that I could at least show it to the conference delegates. As it happened, John Donald delivered, and Tam McPhail, the Stromness bookseller, was in business at the

  conference, but I still have my special copy, without finishing titles on the spine, and with my own scribbled annotations accumulated over the years. This too is the version I have used while

  preparing this work.




  Now came Black Patie. Robert sold well enough to make a profit (John Donald worked on the basis of a share of the profits to the author, not a royalty) and John Tuckwell was very

  supportive of the idea of a follow-up. I thought of it as finishing the job, though present developments have shown that this was not to be the case. The progress of the writing of Black

  Patie brought new elements into play. One – though I am ashamed to admit it – was my first visit to Shetland, in 1984, two years after Robert’s appearance. It is

  true that, with a young family and being only recently promoted to branch head level in the SRO, I needed a research grant to make the trip, but it must be strange for an outsider to find how

  little the two archipelagos care about each other, so that someone writing on matters which concerned both groups of islands, had never actually visited one of them. Of noteworthy Orcadians, George

  Mackay Brown only visited Shetland twice; Joseph Storer Clouston, author of what was until recently the standard history of Orkney, never went there at all. How can you understand the history of

  the north without visiting one of its most important cultural areas?




  I spent a week or so working in the Shetland Archives, as well as drawing and sketching and touring the islands in the company of the Shetland archivist, Brian Smith, before returning south via

  Orkney. I had known Brian from his early days as an archivist in the mid 1970s, when he came down to the SRO to receive his training baptism of fire from the then deputy keeper, the formidable John

  Bates. Brian and I had been regularly in touch since, and this was to continue. Over the years he has produced helpful criticism of things I have sent to him, and his stream of seminal articles

  have added greatly to all our understanding of what was going on in former centuries. He has crowned this with a comprehensive survey of the manuscript, with detailed comments, some witty, some

  critical and astringent, some encouraging. It was in the early 1980s too that I met someone else who proved enormously helpful. This was John Ballantyne, whose contribution to our knowledge of the

  records of Shetland has been astonishing, culminating in the Shetland Documents volumes, edited with Brian. Until they were published, Shetland had nothing to rival Storer Clouston’s

  Records of the Earldom of Orkney. What John and Brian produced is truly extraordinary, and edited to a very high standard of modern scholarship and comprehensiveness, supplanting such

  previous works as Balfour’s Oppressions.




  In a work such as this, with two books being distilled into one, it has been necessary to provide some changes of emphasis, and certain elements have had to be reduced, if not done away with

  altogether. Robert ended, and Black Patie began, with chapters on their general reputations and, particularly in the case of Patrick, of the legends, in some cases extravagant and

  ludicrous, surrounding their names. Much of this has been left out, and I would refer anyone wanting further information to the two original volumes, which are still available in larger libraries,

  and occasionally on the open market. There is also considerably less on the provision for Robert and his half-brothers in youth, and more on their early adulthood. Instead, I have sought to tell

  the story of Orkney and Shetland from the impignorations of 1468–9 through the era of the Stewart earls to the finish in 1614, and at the same time to look at the milieu that

  created, sustained and to some extent thwarted, these men.




  I must acknowledge with gratitude the assistance provided by the British Academy, whose grant enabled me to visit Shetland on two occasions for concentrated research in the archives there, and

  the Shetland Arts Trust for financial assistance in the publication of Black Patie. I am also indebted to a wide number of other individuals. Particularly important among these have been

  my colleagues of the staff of the Scottish Record Office / National Archives of Scotland / National Records of Scotland, in particular: successive Keepers of the Records of Scotland – John

  Imrie, Athol Murray, Patrick Cadell and the present incumbent, George Mackenzie, as well as my former colleague in the archives Dr Frances Shaw, herself an authority on the north and west, and Fr

  John McInnes who, as a former member of staff and a very able member of my class on Scottish Handwriting, unearthed the original rebels’ bond of association of 1614 from a dreadful

  mixter-maxter of sweepings from the Justiciary Court floor, and brought it to me with a well-justified feeling that it might be significant. There are also Ms Alison Fraser, now recently retired as

  archivist of Orkney Council; Professors Richard Fawcett and Denys Pringle, both former members of the staff of Historic Scotland; Dr David Caldwell of the National Museum of Scotland and Mr Angus

  Konstam of the Royal Armouries for expert advice on architecture, ordnance and instruments of torture respectively; the members of the Orkney Field Club, the Orkney Folk Festival and the Scottish

  Society for Northern Studies, for invitations to give lectures which enabled me to try out parts of my work on them; the staff of the National Library of Scotland, Glasgow University Library and

  the National Archives at Kew (formerly the Public Record Office in Chancery Lane); the earl of Moray, the duke of Roxburghe and John and Wendy Scott of Gardie for permission to quote from items

  from their muniments; Mr R N Smart, then keeper of muniments, University of St Andrews; Mr Peter Leith, his daughter and my cousin the late and much lamented Mrs Anne Leith Brundle, and the late

  Miss Joan Heddle for helpful discussion and ideas. I must also acknowledge the invitation of Mr Hugh Andrew to produce this work, and his colleagues Mairi Sutherland and Nicola Wood for their

  support in it.




  Place-names cited in the text have to some extent been brought into line with the modern Ordnance Survey spelling rather than given in in the forms found in Hugh Marwick’s books on Orkney

  farm- and place-names, though his work remains invaluable in other ways. For Shetland, the main authority outside the OS has been John Stewart’s Shetland Place-names. Personal names

  have been modernised wherever possible, and sums of money are in Scots currency unless otherwise stated, though in Orkney and Shetland there was a tendency to use any legitimate currency that came

  to hand, such as the yopindale, the angel noble and the dollar, as well as, occasionally, sterling. The meaning of these is explained either in the text or in the glossary. Any errors with regard

  to these matters and any other mistakes of any kind whatsoever are my responsibility alone.




  My final acknowledgement is to the islands of Orkney and Shetland and their people, whose ancestors appear in the pages of this book. My first memories of life are in Orkney, and my family and

  ancestral links with those islands are very strong, but in the course of my research I have come to know and better appreciate Shetland, those more rugged islands with their especially strong

  memories of the Stewart period.




  Now read on.




  PDA




  Linlithgow, 2011
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  1




  The Islands under the Pole




  On 5 April 1541, James V wrote to the pope, Paul III, recommending Robert Reid as bishop of Orkney. Robert Reid’s diocese, which also

  included Shetland and temporal lands in Caithness, was referred to as ‘the scattered isles in the polar ocean’.1 Among the reasons the king gave

  for putting forward a strong, able and trusted royal servant for this post was that the neglect of previous bishops had led to the unsatisfactory observance not merely of the true religion, but

  also of the laws, ‘for there the episcopal authority usually comes next after that of the king’. While it is never wise to place implicit trust in James’s submissions to the pope

  – we will shortly encounter his letters seeking ecclesiastical preferment for his illegitimate sons – this reference to the position of the bishopric in the islands is an expression of

  a longstanding attitude of Scottish kings to the question of political power there. It also gives an opinion on islands that, uniquely among Scottish kings, he had actually visited.




  The Norse line of the earls of Orkney foundered in complex circumstances in the early thirteenth century, and from 1232 their successors – the Angus and Strathearn lines and, most

  importantly the Sinclairs who, in the person of the first Earl Henry, became earls in 1379 – had strong Scottish connections. Nevertheless it was probably the bishopric that was the first

  Northern Isles institution to be subjected to strong continuous Scottish cultural influence. In 1384 the Great Schism within the papacy saw Christendom split between the rival pretensions of Rome

  and Avignon, with Scotland and Norway following Avignon and Rome respectively. Some, therefore, have suggested that Robert Sinclair, the first Avignon bishop of Orkney, might have been responsible

  for Orkney following Scotland’s lead towards Avignon, thus initiating the obscure shift of allegiance from the metropolitan of Nidaros (modern-day Trondheim) to that of St Andrews a century

  later.2 However, this seems premature; more recent evidence indicates that ecclesiastical Orkney remained under Norway until after Orkney and Shetland became

  de facto Scottish in 1468–9. During the Schism, Rome and Avignon each appointed three Orkney bishops.3




  But there was another, more important factor for declining Norwegian influence – the extreme weakness of the country, politically, economically and ecclesiastically. The

  whole period from 1380 until the death of the regent Margaret in 1412 was one of great uncertainty. There was royal minority for much of the time; the treaty of Stralsund with Denmark in 1370 gave

  a near monopoly to the merchants of the Hanse at the expense of native traders; and the treaty of Kalmar of 1397 robbed Norway of much of her political identity.4 A major contributory factor to this had been the Black Death, which had ravaged the country about 1349–50; only one of the Norwegian church’s bishops survived it, and

  as late as 1371 the archbishop of Nidaros complained to the pope that the pest had reduced the number of priests from about 300 to 40 or fewer.5 The results

  of such a disaster, on top of political weakness, was to take centuries to overcome.




  This possibly explains the appointment in 1418 of a Scot, Thomas Tulloch, as bishop by Pope Martin V, the first unrivalled pope after the conclusion of the Schism,6 as well as the apparent paradox of Tulloch’s co-operation with the king of a united Scandinavia, Erik of Pomerania, while at the same time bringing about important

  developments in favour of Scottish influence within his diocese. Erik trusted Tulloch sufficiently to place ‘all the Orkneys’ (presumably all the earldom and royal land in the islands)

  in his charge during later disputes with the Sinclair family, by then in the ascendant,7 yet Tulloch was responsible for the substitution, in Orkney at least,

  of Scots for the native Norn tongue in legal and administrative documents,8 and under his influence and that of his successor the influx of Scottish churchmen

  became so strong that in Orkney ‘we can say with fair certainty that not only was there not a single Norse ecclesiastic after 1450, but not even a native of the Orkneys or

  Shetlands’.9




  Once the example of Scottish appointment had been set, it became a practice extremely difficult to break. Although Thomas Tulloch undoubtedly co-operated with King Erik, the control of Nidaros

  over the bishopric of Orkney became so tenuous that when Orkney was named as owing allegiance to St Andrews in 1472 (only three or four years after political control had passed to the kings of

  Scots), the change seems to have gone unnoticed in Norway. By 1525 the archbishop of Nidaros had no idea how the Norwegian church had come to lose the see of Orkney and employed a representative,

  Zutpheldus Wardenberg, visiting Rome on other business, to try to find the answer.10 The only document Wardenberg found explicitly

  subjecting Orkney to St Andrews was the bull elevating the latter to metropolitan status; however, in addition he found ‘the statement in preceding bulls that Orkney was in Scotland, and

  immediately subject to the apostolic see, not previously suffragan [see glossary]’. The last clause in this is a clear description of the Scottish church, since from 1192, with the

  bull cum universi of Celestine III, till 1472, it had had ‘special daughter’ status from the Holy See, without a metropolitan of its own.11 Scottish influence had therefore taken over the bishopric by default.




  Nevertheless, it seems likely that when Scottish kings acquired power in the islands after 1468–9, their attitude to the bishopric was formed not by its effectiveness in propagating

  Scottish culture in the islands but, paradoxically, the example previously set by Norway of co-operation between crown and bishop.12 The Scottish

  kings’ efforts to exert executive power through the bishopric enjoyed mixed fortunes, but were employed as late as 1605 with the appointment of Bishop James Law and the subsequent collapse of

  the Stewart earldom, right at the end of our story.




  But if the usefulness of the bishop to the crown in Norwegian times had impressed the kings of Scots, this was far from the case with the earldom. Though held for over two centuries by Scottish

  families who took a very active part in Scottish as well as Norse affairs, the earldom had remained a small but strong semi-independent entity, its rulers frequently following their own path in

  international politics. The kings of Norway had sought on several occasions to clarify their relationship with the Orkney earls and to curtail their independence of action. At his accession in 1379

  as the first of his line, Henry Sinclair had to agree to avoid undue familiarity with the bishop, and not to ‘raise or begin any war, litigation or dissension’ that might cause damage

  to Norway; that he would not violate any truce concluded by the king with other countries; that he would keep his hands off the royal lands in Orkney; and that he would not construct castles or

  other fortifications in the islands without permission.13




  It was of little use. Earl Henry duly built the massive castle of Kirkwall, which will come to figure prominently in our story, and in the years following the links between the earl and the

  rulers of Norway continued to atrophy. There is no evidence for example that Henry’s son, the second Henry (predecessor of William, third and last of the Sinclair earls) ever received an

  official grant of his earldom, or had any significant contact with Norway or Denmark.14 A similar approach was taken when Erik of Pomerania withheld

  recognition of the young Earl William; instead, administration was placed in the hands of the bishop. This approach worked no better; Thomas Tulloch was unable to take any real measure of control,

  and the outcome, rather than a strengthening of royal power, was a squabble among members of the Sinclair family, in which the late Earl Henry’s brother-in-law, David

  Menzies of Weem, notorious in island history as an oppressor, emerged as the most successful.15 King Erik recognised realities and made a formal grant of

  authority to Menzies, who already possessed it in practice.16 This was to prove a significant precedent. In the end William Sinclair succeeded as earl

  through the intercession of King James II of Scotland, after a wait of fourteen years, and when King James’s son, James III, gained control of the islands for himself, it was clear that the

  Scots had not been impressed by the relative weakness of King Erik in the face of the strength of whoever established undisputed power in the islands.




  The story of how James III gained control of the islands – first Orkney in 1468, then Shetland the following year – has been told in a great deal more detail elsewhere than we need

  to do here. King Christian I of Denmark, seriously short of funds, pledged his estates and royal powers to James III, king of Scots, in lieu of dowry for his daughter Margaret.17 For the next two centuries, there were periodic attempts by Denmark to invoke the redemption provisions in the treaty, though the absence of Norway as an independent polity,

  the Danish kings’ preoccupation with more pressing matters elsewhere and the determination of the Scots to hang on to what they had long desired, meant that the former overlords of the

  islands became minor characters and noises off.




  But this was in the future. For now James had to extend his power in the islands, and to do this he in effect made himself earl of Orkney. In 1470, two years after the pledging, James abolished

  the independent earldom by compelling William Sinclair to part with it in exchange for land at Ravenscraig in Fife.18 As we shall see, this certainly did

  not mean that the Sinclair interest in Orkney and Shetland came to an end, and Earl William did far better out of his excambion with the king than might have been supposed.19 Moreover, Earl William’s long-standing preparations for a crown takeover, and the considerable concessions he secured, indicate that he had long thought royal

  intervention inevitable. In February 1472 the earldom of Orkney and lordship of Shetland were annexed to the crown, with a proviso that they were not to be alienated except to legitimate offspring

  of the monarch.20




  Having established direct control over the earldom lands, James embarked on a policy of leasing them, presumably together with the royal estates, to tacksmen for administrative

  purposes. Significantly, the first two of these tacksmen were bishops, William Tulloch and Andrew Pictoris, who held the lease successively from 1474 to 1488.21 The policy of employing bishops to enforce royal sway, though it enjoyed a greater measure of success than it had under Norway, was to be increasingly challenged by a man

  clearly bent on restoring what the Sinclairs had lost. This was Henry, Lord Sinclair, grandson of Earl William. He first appears some time before June 1484, and five years later becomes undisputed

  tacksman of the lordship lands, though not until after the king’s death.22




  His moves in this game were constantly countered by the crown. The king’s first gambit, on 31 March 1486, was the erection of Kirkwall into a royal burgh, strengthening the municipality by

  the usual privileges, the award of substantial tracts of surrounding land, the unexampled grant of custody of the cathedral building, all with virtually no reciprocal payment from the

  burgh.23 The measure was chiefly aimed at reinforcing Kirkwall’s position within the islands, freeing it from the possible control of any local

  magnate and putting it in possession of the largest fortifiable building in its area outside the castle.




  It was not until the death of James III and the succession of his youthful son that Henry Sinclair, on 29 May 1489, finally supplanted the bishop as tacksman, the office carrying with it the

  judicial offices of foud, justice and bailie, as well as custody of Kirkwall Castle. The very next day, it was hedged round by identical grants to Patrick, earl of Bothwell,

  Sinclair’s brother-in-law, and John Hepburn, prior of St Andrews, Bothwell’s uncle.24 This odd arrangement was perhaps intended as a

  counter-move to Henry’s unwelcome progress. Also oddly, the grant was for 13 years, (19 years was the usual period) suggesting a reluctant recognition by the crown of a state of affairs that

  had existed for six years or so. At the same time Bishop Andrew, who had been unsuccessful in fighting off Lord Sinclair’s encroachments into the royal lands, was strengthened in 1490 by the

  erection of his own lands into a regality25 and five years later by the transfer to his possession of the island of Burray, previously part of Lord

  Henry’s tack,26 a grant ratified by the king on declaring his majority in 149827

  and excluded from the earldom lands in subsequent renewals of the tack.28




  Despite these attempts to limit his power, Henry Sinclair retained his position until his death in 1513, whereupon the tack passed to his wife Margaret, the earl of Bothwell’s sister, with

  the judicial powers that had accompanied it taken up by his brother, Sir William Sinclair of Warsetter.29 Not for more than half a century, till the time of

  James V and Robert Reid, did a bishop again figure prominently in events in the islands; instead, judicial and administrative powers remained in the hands of members of the Sinclair family. Royal

  attempts at containment were threatened seriously during James IV’s latter days and collapsed completely on his death.




  To consolidate his power, Henry Sinclair lost no time in compiling what was to be the first of two rentals, completed in 1492.30 In it he included all

  the land in Orkney controlled by the Sinclairs – the earldom and royal land held in tack, the udal and the conquest, as well as land that paid skat to the bishop,

  but Henry was careful not to carry to dangerous lengths any aspirations he may have had to all this territory, and the bishop skatlands were not represented in the second of his rentals, completed

  in 1504.31 In March 1502 he was charged to make no impediment to Bishop Andrew, confirmed in his lands and regality after the king’s general

  revocation on coming of age,32 and in June of the same year he was ordered to cease from intromitting with lands and teinds of the

  bishop.33 These were probably no more than formal procedures, and in his later years, Henry Sinclair strove to maintain good relations with the crown. An

  attempt in 1502 by the Danish king to present his own nominee to the archdeaconry of Shetland, to the prejudice of the Scottish candidate, met with no success.34 Henry Sinclair spent much time in the south, and when he died it was at Flodden in the service of the king.




  Henry’s death brought about a serious split within the Sinclair family. While his widow inherited his tack, their son William was passed over on the grounds of youth, and

  real power lay with Henry’s brother, Sir William Sinclair of Warsetter.35 This division marked the beginning of a major source of strife and dispute

  that was to rumble on for decades, well into the Stewart era. So long as Sir William was alive, the islands remained relatively quiet. On his death, some time after July 1522,36 conflict flared up. On one side was Henry’s son William, now of age and seeking his birthright; on the other were Sir William’s sons, his

  legitimate heir Magnus of Warsetter, but also the illegitimate Edward of Strom and, most important of all, the formidable and dangerously unstable James of Brecks. The murderous struggle that

  ensued was to culminate in the last pitched battle to be fought on Orcadian soil, at Summerdale in the hills of Stenness in the summer of 1529.




  In piecing together what happened, we have to be mindful that most of what we know derives from William, Lord Sinclair himself in the wake of disaster;37

  however we have to do our best with what is much the most detailed account. When we do, we arrive at the following chain of events. Lord Sinclair, with royal approval, sought to hear courts and

  administer justice in Kirkwall in Easter Week, mid-April 1528. According to him, he and his party were set upon at night outside Kirkwall Castle by a band led by James and Edward Sinclair. In the

  struggle, James’s own nephews, John, Nichol and David Sinclair, were killed, together with seven of Lord Sinclair’s servants, despite surrendering their weapons and begging for mercy on

  their knees. He, in fear of his life, surrendered the castle and fled from the islands. The following May he secured further royal letters ordering his enemies to return the castle to his control,

  and charging the most prominent of the Sinclair kinsmen John, earl of Caithness, to support him, with force if necessary. David Lawrie, the hapless official given the task of formal implementation,

  was disarmed and imprisoned, leaving Lord Sinclair with no alternative to force of arms.




  He and Earl John invaded Orkney on 7 June 1529.38 We know their motives, and those of their opponents, but it remains difficult at this distance in time

  to work out exactly how the invaders hoped to achieve their objectives. In a direct military attempt to retrieve the castle of Kirkwall one might have expected a landing at Scapa and a march

  northwards up the valley towards Kirkwall. Instead, the invaders landed to the west, in Orphir – certainly an earldom centre, though by this time an ancient one – probably in Waulkmill

  Bay. They progressed northwards, along the west side of the Loch of Kirbister, and over the saddle in the hills beyond. It was here at Summerdale, on the downward slope, that the two sides met. The

  result for Lord Sinclair and the earl was humiliation, rout and reprisal. The Orkney and Shetland forces, led by Sinclair of Brecks, attacked with such ferocity that within the first few minutes

  the earl was killed with 30 of his followers, with 100 more Caithness men cut down as they fled for their boats. When they reached the sea, the pursuers were still not satisfied, and stormed the

  boats with the same ruthlessness they had shown in Kirkwall the previous year. Twenty-two crew members were dragged ashore and executed on the tide mark, their bodies stripped and left to be washed

  away.




  All was not over. The Orkney and Shetland Sinclairs were determined to extirpate opposition. Three weeks or so later, they hunted down fugitives who had sought sanctuary in various churches,

  notably in the conquest heartlands of Sanday, dragged them out naked and killed them. Magnus Sinclair, son of Sir David Sinclair of Sumburgh, was beheaded by Edward Sinclair of

  Strom at his brother’s command, with three of his followers. Seven other men of Shetland who had come to support Lord Sinclair were cornered in a barn and dispatched. In July, Sinclair of

  Brecks went to Shetland, where he beheaded the lawman, as well as three young boys whose masters had excited his displeasure. Others he hanged, in person. By the end of the bloodbath, the

  total killed numbered 300 or more. Lord Sinclair’s own son, William, was a captive of James Sinclair of Brecks and died in custody, despite his father’s invoking of royal letters to

  free him. Lucky survivors escaped to Norway and England, reduced to begging in order to survive.




  This was Lord Sinclair’s account which, whatever his understandable point of view, clearly presents a picture of merciless ferocity that goes well beyond the exaggeration found in

  documents of this kind, and retains some ring of truth regarding events which, as we will see, were long remembered. The sheer scale of the rout and massacre suggests that Sinclair of Brecks was a

  formidable opponent and a dangerous enemy, savagely aggressive and inspiring the same demeanour in his followers. Lord Sinclair spoke to the king of him as acting, from his first appearance in

  Orkney as ‘kingis-like, as he war ane king in thai partis and like as thar war na law, king, nor justice in this realme, in hie contemptioun and lytlying of your grace’s autoritie, and

  in evill exampill to utheris to do siclyke and this remane unpunischit’.39




  Older writers, like Storer Clouston, have blamed Lord Sinclair for the course of events, presenting a picture of a high-handed Scot attempting to lord it over the islanders. It is true that

  three years before Summerdale, on 13 February 1526, Lord Sinclair was charged by the lords of council to give up the bishop’s palace in Kirkwall to Robert Maxwell, the new

  bishop.40 This has been taken to mean that he had seized the palace as a means of enforcing his will,41 but it was

  in fact merely a legal formality. On the other hand, the previous year the Scottish exchequer had remitted to Lady Sinclair £80 of her usual tack dues because of the depredations in Orkney of

  Sir William Sinclair’s sons (as well, incidentally, as those of the English in Shetland, an ongoing problem in both archipelagoes at this period).42




  The Clouston interpretation has excited the imagination, and romantic indignation, of Orkney writers ever since. The incongruous picture (from Holinshed)43 of the saintly Magnus appearing on the horrific field of Summerdale is snapped up with relish – ‘Thus, led by their saint and the stout James Sinclair and his

  brother, the Orkneymen for the last time fought and won a pitched battle on their native soil.’44 Treating James Sinclair’s stand as essentially

  patriotic is understandable, and it is an interpretation that has drawn support from elsewhere.45 In reality the facts present a family

  quarrel in which the island faction was led by a commander so ruthless and ferocious as to be unbalanced, as subsequent events were to show. Lord Sinclair on the other hand, despite being described

  by Storer Clouston as ‘rash and violently inclined’, was to bequeath to his descendants, for the rest of the century and beyond, no more than an increasingly plaintive and ineffectual

  series of complaints, seeking what the main line of Sinclairs had lost, repeating them every time political opportunity arose.46




  Summerdale terminated Lord Sinclair’s claim to any sort of control in Orkney, whether in the earldom and royal lands but, more significantly, the conquest lands,

  which should indeed have fallen to him by right of succession.47 The actions of James Sinclair and his followers – refusal to allow Lord

  Sinclair’s messenger to execute his letters, armed resistance to his attempts to assert his rights – were hardly short of treasonable, the more heinous for their effectiveness; yet

  little action was taken. In November 1530, an ineffectual attempt was made to interest the earl of Moray in the islands by putting him in place of Lady Sinclair as lessee but, like the earl of

  Bothwell before him, he did nothing, and no action of any kind was taken after 1531.48 During that period, James Sinclair is to be found acting as

  ‘Justice’ of Orkney.49 There is no reference to any judicial appointment, either by the crown or the tackholder, and in a complaint against him

  for piracy in March 1535 by Thomas Miller, an English merchant, he is merely styled ‘subject’.50




  He was, however, clearly in charge. This was no doubt the result of his military success, but by 1535 he was becoming more powerful still as a consequence of a new growth of favour towards him

  at court, with a complete about-turn by a government that had hitherto supported Lord Sinclair, albeit unenthusiastically, but now countenanced the total rehabilitation of James Sinclair of Brecks,

  giving him recognised control of the island administration. On 17 June of that year he was legitimated,51 knighted and he received a charter of the islands

  of Sanday and Stronsay.52 The legality of this charter has been doubted and it was certainly a very odd grant,53

  but these gifts taken together constituted evidence of a decisive new policy by the crown.




  As in the case of Henry Sinclair, formal recognition of James Sinclair’s position in the islands was accompanied by the proffering of guarantees to other interests. Lord

  Moray faded from the northern background, and Lady Sinclair’s tack was continued for a further seven years on 15 July 1536.54 In February the

  following year, Kirkwall’s burgh charter was renewed,55 and James Irving of Sebay was granted a confirmation, in feudal form, of his rights to his

  udal estates. The reason given for the confirmation of Kirkwall’s charter was that encroachments had affected ‘the yearly rents and profits of all their common good . . . as well as

  their quoys, rights of patronage, prebendaries . . . detained and withheld from them by some of the inhabitants within the said island [Mainland] of Orkney’.56 Previous writers have seen in this an attempt by the crown to curb episcopal power and to head off islanders’ displeasure which would be awkward in a determined attempt by

  Denmark to redeem the islands.57 However, there are other points to be considered. In the first place, a knighthood and a grant of land seem more than would

  be necessary to signal mere tacit recognition of James Sinclair’s position. Secondly, if we look for anything that might explain this sudden favour, it becomes clear it coincides with the

  growing influence at court of another member of the Sinclair family, James V’s favourite, Oliver Sinclair of Pitcairns, who had used his position to interest his master in the situation in

  Orkney.




  Oliver Sinclair was a cousin of both Lord Henry and the late earl of Caithness, During the 1530s, he had become close to James V, and by 1536 he was sufficiently in favour to be included in

  king’s marriage-expedition to France of that year. Shortly afterwards he replaced Sir James Hamilton of Finnart in the king’s esteem.58 In 1538

  he shared with James Kirkcaldy of Grange the wardship of the heir of the late earl of Caithness.59 It cannot be coincidence that this rise at court

  was paralleled by the progress of his cousin James from outlaw to knight and crown tenant, and the appointment of James’s brother Edward as one of his sheriffs depute in 154160 as well as by the strained relations between him and Lord Sinclair in the 1540s.61




  Sir James Sinclair did not enjoy the benefits of his cousin’s ascendancy for long. The picture Lord Sinclair presents is of a ruthless and choleric strongman, vindictive and vengeful.

  According to Adam Abell, a contemporary observer, Sir James Sinclair was knighted by a king who took a cynical view of how to settle matters in the far areas of his dominions, by recognising a

  local warlord who would have equally merited a hanging. But behind Sinclair’s forbidding face may have lurked a truly troubled individual. Abell’s story is that after

  James returned to Orkney, he received legal letters from the king. Their import is unknown, but the effect on his mind was catastrophic, and without warning he became seriously mentally deranged.

  During a court hearing, he suddenly stood up from the bench and began dancing, ‘castand gamuntis’ – performing leaping movements which are to be found among dances of the period,

  but in this case evidence of some kind of mania. It took force to restrain him. He retired home but could not sleep. At dawn, he placed his ring under his wife’s pillow, together with the

  royal letters that had so troubled him. He then rose and left the house, where he repeated his earlier capering, hauling peats from a peatstack; throwing them about, he ran to a ‘ane fowll

  deip dub’ – probably a pond filled with outflowings from the midden – and threw himself in. After further antics, he tore off his clothes and ran to a high crag above the Gloup of

  Linksness where he threw himself to his death.62




  Various explanations have been suggested for Sinclair’s ghastly end.63 Adam Abell, as an Observantine friar, took a pronounced moral tone, seeing

  what happened as a judgment. Others have seen Sinclair as sensing human justice – for example a realisation by the king that he had been duped over the status of Sanday and Stronsay, which

  were not mere sheep holms, as he had understood.64 The terms of the charter suggest that this is not the case, but in reality neither divine nor

  human reasons can answer the question, which can only have lain within Sinclair’s own unfathomed mind. It was left to the king himself, guided no doubt by Oliver Sinclair, to pick up the

  pieces. In the meantime, administration of justice was quietly carried on by Edward Sinclair, James’s brother, while old Lady Sinclair continued to make her exchequer returns. James

  Sinclair’s estate was forfeited on the grounds of his suicide, though later granted to his widow, and there was some attempt to restore to Lady Sinclair revenues he had appropriated. In an

  effort to calm everything down, William and Edward Sinclair were compelled to conclude a bond of manrent imposing peace between them, and Edward, together with 30 other named followers,

  were pardoned for their part in the mayhem of 1529. King James then decided to take a hand in person.




  This extraordinary course of events ushered in a new, and equally brief, stage in this turbulent period in the north. In the early summer of 1540, King James embarked on the first royal

  circumnavigation of his dominions, with a magnificent seaborne train of 16 vessels, his own fitted out for a ‘luxury cruise’.65 He was almost

  certainly accompanied by Oliver Sinclair, as well, possibly, as William, Lord Sinclair. James was probably more exercised by his perennially troublesome islands to the west, and he may have

  regarded Orkney and Shetland as an irritation at best but, influenced by his favourite Oliver, he spent six weeks on the islands.66 He

  was entertained by Bishop Maxwell, during which time the peculiar situation of the Northern Isles, both the political troubles of the previous decades, and current matters of law and

  administration, were clearly discussed. If William Sinclair was indeed involved, it is clear that Oliver had by far the greater influence on the king. On 20 April 1541 Oliver was granted a

  commission of sheriff in the islands, together with Lady Sinclair’s tack of the crown lands. The appointment of a sheriff, as opposed to a lawman, meant that some steps from Norse towards

  Scots legal procedure had been made, though wholesale replacement was still 70 years off. Nothing was said of the conquest lands, but it seems highly likely that these quietly came into

  Oliver’s hands too. In the same month of this grant, James was petitioning the pope on behalf of Robert Reid as a new and reforming bishop of Orkney, his application informed by what he had

  been told on his visit.




  There are several elements coming together here: the king’s desire to establish real control throughout his dominions, especially in the far-flung north and west; secondly his desire to

  protect what his forebears had won from the occasional attempts of the Danes to retrieve them; and thirdly Oliver Sinclair’s desire to secure his hold on the Sinclair estates in the islands.

  In a letter to Mary of Guise of 23 November 1543 his wife, Katherine Bellenden, speaks of ‘our native rowmes quhilk my husband and his surname hes brukit thir thrie or four hundreth

  yeiris’.67 This is an explicit statement: that Sinclair regarded himself as having rights by kindly (longstanding, virtually hereditary)

  tenancy.68 Though Oliver Sinclair enjoyed lands in Scotland, it was the Northern Isles that his wife was thinking of. Oliver Sinclair is to be found playing

  a part in northern affairs right into the 1560s – though in fact his direct power there was not to last long, as the political wheel spun yet again and he too, like William Sinclair before

  him, was trying to reclaim losses.




  Oliver Sinclair’s tack of the crown-controlled lands in Orkney and Shetland was significantly different from its predecessors, embracing ‘all and sindrie our soverane lordis landis

  and lordschippis of Orkney and Shetland’ and, as we have seen, probably including the conquest lands as well – everything not pertaining to the bishop or the udal proprietors. The tack

  duty payable amounted to 3,000 merks per annum, well over four times that paid by his predecessors,69 and essentially the sum later to be paid by

  the Stewart earls. Up to now, James had not really been aware of what he possessed. He had placed a price of only £1,000 on the earldom as part of the proposed dowry of Madeleine de Valois,

  his first wife. He had been favourably impressed with Orkney, both in its fertility and in the momentary peace brought by the end of the Sinclair feuding. As a monarch notorious

  in his desire to maximise income,70 James was not going to spare even his favourite.




  Oliver Sinclair’s tack dated from 20 April 1541, and was for a period of three years, later extended to five.71 In another departure from previous

  practice, his judicial powers were couched in Scots terms; he was designated justice, sheriff, admiral and bailie, marking, as Clouston points out, the ‘end of the old order of

  Lawmen and Roithmen and the appearance of Sheriffs and Suiters of Court instead; the replacement of the Norse machinery of justice by the Scotch (though the actual laws

  administered remained as before)’.72 He was also made constable of Kirkwall Castle. The award was not hedged round with the previous limitations,

  though this was perhaps because the crown had already restricted the tacksman’s power of alienation in an act of 1540.73 In any case, there was a

  countervailing force in the recently appointed Bishop Reid, former abbot of Kinloss.74 But the need for such limitations would in any case have been

  short-lived. Oliver Sinclair, at the head of James’s army against the English, was routed and humiliated at Solway Moss and, with the king’s ensuing breakdown and death on 15 December

  1542, his brief period of power in the north was over. He been in control for little over a year, had rendered two accounts to exchequer75 and appointed two

  deputes, Sinclair of Strom and James Redpath76 He had, apart from the royal visit itself, been an absentee but, as became clear, he had drawn on his

  revenues in some measure during the time he had been allowed.




  The queen dowager, a woman of ability as she was later to show as regent, was quick to take charge of the island estates as her widow’s portion. In 1543 she granted the

  tack to the earl of Huntly,77 and possession of Kirkwall Castle to one of her French followers, a M. Bonot, who was to remain governor, sheriff and

  commissioner for at least 15 years.78 About the same time she ordered the compilation of the first known account of the cash value of the islands’

  victual yield.79 This assessed her total income from Orkney at £9,750, from Shetland at £4,210. From this, she was able to gain a

  shrewd picture of Oliver and his dealings, which had left him with liabilities of about 3,000 merks. She accused him of owing ‘greit soumes’.80 Lord Sinclair now looted one of Oliver’s ships, on the pretext that Oliver had denied him his land rights in Shetland despite royal orders, an act that had done him such

  hurt that, in the words of his letter to the queen, he ‘may nocht do your grace service nor yit defend my ane place quhilk wilbe the distructioune of all Fyfe it beand wone’ – a

  reference to Ravenscraig Castle, the Sinclair stronghold near Dysart, and its defensive importance against the English attacks of the period. In retaliation Oliver, on 14 May 1544, spoiled the ship

  John Williamson of Kinghorn, on its way from Orkney to Leith with a cargo belonging to his cousin.81




  It took Oliver Sinclair at least a decade to extricate himself from these problems. He came to an agreement with the earl of Huntly on 21 May 1544,82

  whereby he was allowed access to the fruits that he was due from his former lands, in exchange for payment of 3,400 merks. Sinclair of Strom and Redpath were appointed factors to expedite this, and

  were still at work as late as December 1549.83 Oliver’s problems were eased by his delivery to Huntly of land round Dysart which he had acquired in

  litigation with Lord Sinclair. This last was in turn partially settled in an agreement of 29 July 1546, when recompense for the cargo of the John Williamson was exchanged for the lands of

  Boreland, north of Dysart.84 Two days later Oliver raised further funds by granting a bond to Lord Borthwick.85




  The earl of Huntly appears to have taken more interest in the Northern Isles than the members of the Scottish aristocracy who had preceded him. In Katherine Bellenden’s letter to Mary of

  Guise he was reported as intending to go north in person. There is no evidence he actually did this, but he did appoint a constable for the castle of Kirkwall, Alexander Jameson,86 and he was interested and influential enough to guarantee Jameson’s assistance to Oliver, as well as that of the foud of Shetland. However, he rendered no accounts,

  and his tack seems to have been a dead letter from 1546 until early 1555 when he and his wife, in royal disfavour, renounced all interest in the islands.87




  For the next decade and a half the administration put in place by the dowager seems to have carried on with little incident, though some of what we know indicates common themes. She used her

  revenues to reward loyalty, granting an annual pension of £100 to Robert Carnegie of Kinnaird in 1538. Three years later a herald was sent to Denmark to inquire about the Danish king’s

  intentions concerning Orkney and Shetland ‘with gud writyngis of contentation of all besines without ony promes’, evidence of the renewed activity between Scotland and Denmark on the question since the latter country had revived it in 1549.88




  In the mid-50s endemic problems from outside were a particular nuisance. Government ships and troops had to be sent to counter one of the periodic attacks on Orkney by the men of

  Lewis.89 The English too were active in the area, again not a unique instance. Relations between Scotland and England remained uneasy in the period, but

  these doings were as much local as national. In 1535 a complaint had been made by James V that English fishermen bound for Iceland had been in the habit of spoiling the North Isles of Orkney and

  taking inhabitants for ‘sclavis, servandis and presonaris’. In 1525 they had laid Shetland waste.90 Now in 1555 a group of 200 ‘utterlie

  hereit [harried]’ the North Isles of Shetland and threatened to do the same in Orkney.91 Like the attacks from Lewis, this was a chronic problem,

  which was never solved during the period. Forty years later the explorer Martin Frobisher, making his final landfall before setting out to find the North-West Passage, was to experience the

  continuing fear of English ships when he landed in Kirkwall Bay to take on water. The populace fled, and it was with difficulty that he and his men persuaded the Orcadians that their intentions

  were innocent. Perhaps the best response to English aggression against the islesmen was the victory (until recently unsung, but surely closer to Storer Clouston’s romantic picture of

  Summerdale than that battle itself), at Papdale on 13 August 1557. Orkneymen under the old warrior Edward Sinclair attacked a landing party from an English naval force that had been sent into the

  area ‘to annoy the Scots’, and to protect the home-coming Iceland fishing fleet.92 In the exchange, about 500 Englishmen were killed or drowned,

  including three captains, and the admiral, Sir John Cleere of Ormesby, himself lost his life when his boat overturned as it was being pulled off.93 In the

  person of his brother, the ghost of James of Brecks still walked.




  Administratively, the most significant developments of this time occurred within the bishopric. In 1545 Robert Reid drew up a new and elaborate constitution for his cathedral,

  and added significantly to the structure of his palace (Bishop Reid’s Tower is a familiar landmark in Kirkwall today), but he was an absentee after 1550 leaving his constable, Thomas Tulloch

  of Fluris, in charge as constable. Tulloch was to have a stormy passage, with ‘murmurs and quarrels’ among the bishopric tenants and charges of tampering with the weights for the

  receipt and delivery of victual.94 This issue too would be a recurring, and somewhat dreary, theme in island affairs, carrying on long

  after the end of our period.




  On 15 September 1558, Robert Reid died, in mysterious circumstances, at Dieppe, while returning from negotiations on the queen’s marriage. The scene was now set for the formal appearance

  of the first major player in the main act of this drama. Adam Bothwell was appointed bishop on 2 August the following year.95 The bulls of his appointment

  were brought from Rome by another noteworthy figure, his brother-in-law, Gilbert Balfour.96 During the vacancy, a gift of the temporalities of the

  bishopric had gone to a third major participant, the bishop’s cousin Sir John Bellenden of Auchnoull, justice clerk.97 Bellenden never set

  foot in Orkney, but he was to prove balefully influential over time, both personally and through his brother Patrick, who would also in time become a major northern figure.




  The new bishop was not wholly a stranger to Orkney, having been there in 1555, on an unknown errand, with William Moodie, later his chamberlain.98

  Moreover, his family connections with those who had or were to have abiding interests in the north were strong indeed. So closely connected are the Bothwells, Bellendens and Balfours with each

  other and with the Sinclairs, both by family relationships and by the lands they held in the south, that it seems certain that Bothwell’s appointment was secured through family influence and,

  as we shall see, all had major connections with the temporal lands of the abbey of Holyrood. Adam Bothwell’s mother was the wife of Oliver Sinclair, who held Whitekirk of Holyrood, the sister

  of Bellenden of Auchnoull who was shortly to hold Broughton of Holyrood99 and the mother-in-law of Gilbert Balfour. Bellenden and Balfour now found a new

  interest in Orkney and Shetland, and Sinclair a renewed one.




  Adam Bothwell arrived in Orkney in the spring of 1560, accompanied by Gilbert Balfour and his brother John.100 They immediately got into dispute with

  Thomas Tulloch, for various ‘cruel actions’ on their part, as well as taking property away from Tulloch’s house in Kirkwall.101

  Litigation regarding this was to drag on for the next five years,102 but much more important for the future, indeed causing unrest for the rest of the

  century, was the series of charters of bishopric land Bothwell now issued, beginning on 30 June 1560. Gilbert Balfour received enormous estates in Westray and also land in Birsay, the heartland of

  the bishopric estate – Marwick, Birsay Besouth, Skelday, Fea and others.103 William Moodie the chamberlain received Orkney

  bishopric land in his native county of Caithness,104 and two lesser followers, John Cullen and John Brown, were granted land in Weyland and Papdale

  respectively, in the parish of St Ola.105




  Oliver Sinclair now reappeared in Orkney. On 20 September, accompanied by the Balfours, he witnessed a charter by his stepson the bishop to Duncan Scollay and his wife of the lands of Work in St

  Ola. In the document he was styled sheriff of Orkney, presumably on the authority of his grant of nearly 20 years before.106 The arrival of Bothwell and

  Sinclair provoked a quick reaction elsewhere in the north. On 17 July 1560 a contract was concluded between the earl of Caithness and Magnus Halcro, chantor of Orkney, in which Magnus,

  with 13 named followers, accepted the earl’s protection, in return for assistance ‘gif it sall happen the said noble lord to invade the cuntre of Orknay in prosecutione of his auld

  ennymeis’.107 This is clearly a reference to the old enmity, still very much alive, between the two wings of the Sinclairs – Lord Sinclair and

  the earl of Caithness on the one hand, and the Warsetter Sinclairs, now represented by Oliver, on the other.108 The idea of Sinclair’s influence on

  Bothwell’s appointment, first conceived in the light of their family connection, and given further credence by Sinclair’s joining the bishop in the north, is given final confirmation in

  the bishop’s response. On 20 October 1560, clearly feeling threatened by the Caithness–Halcro contract, he granted a charter to Oliver of the lands of Eday, in return for Oliver’s

  defence ‘contrare quhatsumevir invadaris’.109




  The Caithness menace proved short-lived, but very soon Bothwell had to face trouble from a different quarter within his family network. He was at odds with the influential Bellenden of

  Auchnoull, who was demanding pensions from the bishopric. On 5 December 1560 he wrote to his brother-in-law, John Napier of Merchiston, appointing him as a mediator, together with his neighbour the

  laird of Roslin (another Sinclair), Oliver (designated ‘the schiref’) and Alexander King, one of his own servitors, ‘anent sic differentis as ar

  happinnit betwix the justice clerk and me’. His cousin was stirring up trouble,110 which came to a head the following February when a faction in

  Orkney attacked and occupied his house in Birsay, then lay in wait for him as he returned from a visitation ‘to haiff alder slaine me, or taiken me’.111 This was the story he told to Napier to enable him to ‘mak answer’ to representations to Lord James Stewart on the matter ‘be aine of the

  Sinclairis’.




  Gilbert Balfour was said to have been involved,112 though the leaders of the bishop’s would-be attackers were Henry Sinclair, younger of Strom

  (later of Brough), and Robert Sinclair of Ness, sons of Edward Sinclair the Summerdale veteran, to whom Bellenden of Auchnoull had ‘maryet . . . twa sisteris’.113 Henry was the true leader, and it was he whom Bothwell challenged. Henry countered by submitting to the bishop 18–20 petitions on matters concerning religion –

  specifically Bothwell’s ‘mutatioun’ of it – in other words the reformation in Orkney. The bishop showed these to the sheriff (in this case, we must suppose, the boys’

  father Edward), who advised him to reply formally. This Bothwell refused to do until the house at Birsay was returned to him. Henry’s father told his son and his followers that they were

  fools who did not know what they were doing, and that he would not permit the hearing of mass. It was clear that father and sons were divided on the new religion, but old Edward was anxious for

  some kind of accommodation. In spite of his support in this instance, he did nothing to stop Bothwell’s further humiliation at the hands of his opponents. Knowing the bishop to be ill in his

  chamber, they arranged the saying of mass and marrying ‘certaine pairis in the auld maner’ at the ‘scheik’ of the door – this after the bishop had ‘cloisset my

  kirk dorris and thoilet na mes [mass] to be said thairin sensynne’.114




  If, as the bishop was convinced, Bellenden was behind the activities of Henry and Robert, religion was not the only bone of contention. The two Sinclairs had among their followers ‘gret

  nomber of commonis quhem thai pat in beleiff to leiff frelie, and to knaw na superiouris in na tymis cumyn’. The Sinclairs, it is being suggested, had convinced their followers that

  liberation from the overlordship of the bishopric would mean something akin to udal tenure, with no superior on the feudal pattern. How this squared with maintenance of the old religion is

  anyone’s guess. If indeed they offered this illusion as an inducement, it certainly would not have suited Bellenden, but then neither, one supposes, would the confrontation with the bishop on

  the purely religious issue, hence perhaps Edward Sinclair’s castigation of his sons. Later evidence supports Bothwell’s suspicion of Bellenden’s intentions, while Bellenden was

  relying on the Sinclairs to foster local grievances on religion and land, without being particular as to detail. It was a storm in a teacup, and by 25 March the bishop had

  regained possession of his house.115




  Bothwell had other troubles too. He and Gilbert Balfour were ‘continualle at debait’ because ‘I wald not geiff hym all that I haid quhill I get mair’.116 At the same time, further problems were caused by the antipathy between the bishop and the former bishopric constable and chamberlain, Tulloch of Fluris. This involved

  counter-claims by both parties, the bishop seeking to recoup certain of Tulloch’s intromissions with the bishopric revenues117 and Tulloch

  litigating on the grounds of ‘actions of spuilyie and other cruel actions’ against him and his brother by the bishop and the Balfours.118 These lawsuits were not finally resolved until April 1565.119 Bothwell saw Tulloch as another of Bellenden’s agents in Orkney

  and as being in league with Henry Sinclair.120




  By 20 April 1561 Bothwell, who had had enough, was aboard ship in Kirkwall Roads awaiting fair wind and weather for France to lay his problems before the queen herself. James Alexander,

  Bothwell’s chamberlain, wrote to the laird of Merchiston, requesting that he approach Bellenden and the other lords of session to arbitrate on the ‘mater’ between Tulloch and

  Bothwell.121 Tulloch’s plight had not impressed John Kincaid of Warriston,122 a relative of the bishop

  and intended protégé who had come with expectations of succeeding Thomas Tulloch as chamberlain and constable, but refused to remain in Orkney as long as the bishop tolerated the

  interference of Balfour, who would give no account of what he had been up to with the bishopric revenues. Bothwell’s inability to make good his promises to Kincaid may have been due to

  Balfour’s opposition, either for general reasons of self-interest, or for other, more particular reasons. On 25 April 1561, shortly after the bishop’s departure, Francis Bothwell,

  treasurer of Orkney and a relative, wrote to his ‘Darrest Antt’, Janet Bothwell, Lady Merchiston, chiding her for revealing secrets that he had given her regarding ‘sum thyngis

  anentis sum personis towart thair misbehavar towart my lord’, but which she had shown to her sister Margaret, Balfour’s wife, who ‘wrait agane heir despitfullie and causit

  cummaris [trouble] to be amang us’.123




  The treasurer went on to reiterate to Janet Bothwell the appeal for her husband to work on the bishop’s behalf in the Tulloch affair. The appeals of James Alexander and Francis Bothwell

  for the use of Napier’s influence on the justice clerk, when the bishop himself suspected Tulloch of acting on Bellenden’s behalf, illustrate Adam Bothwell’s

  unenviable position. To this had to be added the trouble with Balfour and further, the fact that he and his servants were unable to trust even members of his own family. Besides Janet

  Bothwell’s inability to keep a secret, and of her sister to refrain from using it ‘despitefullie’, it was also necessary to give the laird and lady of Merchiston differing

  accounts of what was happening in the north. Their estrangement had led the bishop to offer spiritual counsel to his sister in the past,124 and even

  though her influence on her husband was being sought, some differences seemingly remained. When Alexander wrote to Lady Merchiston giving Kincaid’s reasons for leaving Orkney, another letter

  of the same date that he wrote to her husband stated that Kincaid had ‘rafussyt to remane in this cuntra, for quhat I caussys I kna nane’.125

  In view of this, it is easy to see why Bothwell, after an energetic and exceedingly frustrating year in Orkney, should make his way to France and the queen in search of a solution.




  He was absent for a year or so, during which the disputes continued. In the autumn of 1561 the bishop’s supporters, led by Francis Bothwell and supported by Edward Sinclair, brother of the

  laird of Roslin, Magnus Halcro of Brough and Nicol Chalmers, with ten companions, burst from the castle of Kirkwall in murderous pursuit of Henry Sinclair of Strom and William Moodie, though both

  survived.126 Edward Sinclair was shortly to receive from Oliver Sinclair the latter’s lands in Eday.127

  Magnus Halcro, despite his previous contract with the earl of Caithness, had since changed his coat and abandoned his opposition to the Warsetters. This change of heart eventually culminated in his

  marriage in about 1563 to Margaret Sinclair, daughter of the late Sir James Sinclair of Sanday.128




  Adam Bothwell accompanied Queen Mary on her return to Scotland on 19 August 1561.129 The following summer, shortly before returning to the islands, he

  concluded the first of a number of agreements intended to resolve his complicated financial problems. On 4 June 1562 he and Bellenden came to an arrangement concerning the latter’s claims to

  pensions from the bishopric,130 and agreed on the sum of 400 merks annually, so long as the bishopric remained burdened with two other pensions, of 600

  merks to Lord John Stewart, granted 21 years before, and 300 merks to Archibald, Lord Ruthven. Half their value would accrue to the justice clerk if the bishopric was relieved of them. Bothwell, it

  seems, had no objection in principle to the pensions, only to the extent of the demands. He was not prepared ‘to geif over that thing suld be my supple in time of neid, and that otheris weill

  deserving suld bruik efter me’. His representations to the queen may have had their effect, since Bellenden’s demands had been reduced by well over half in their agreement.




  Matters with Bellenden had been settled, but there was still Balfour to placate and, in keeping with the incestuous nature of these dealings, Bothwell was represented by

  Bellenden and Balfour by his brother, Sir James Balfour of Pittendreich.131 Balfour had to hand over his lands in Birsay in return for a payment of 1,000

  merks, prior to their transfer to Bellenden himself. By a second, curious, agreement, dated 30 June 1564, Bellenden agreed to lease the Birsay lands to Bothwell, his own superior.132 It is likely, however, that this arrangement was simply intended to add to Bellenden’s Orkney income by granting him tack duty from lands to which he

  retained a legal title, but with little responsibility for them – in other words virtually a simple pension. At the same time, now that he and Sir James Balfour had tidied up the legal loose

  ends, the justice clerk began to receive the 300 merks per year due to him from the late Lord John Stewart’s pension, for the collection of which Balfour had been responsible.




  It was thus obvious that the first agreement – the ‘articles convenit upon’ by Bellenden and Sir James Balfour in March 1564 – was in part intended to pave the way for

  the second, which took the form of a decreet arbitral by Maitland of Lethington, the queen’s secretary. The two documents went a long way to clarifying the bishop’s position in

  relation to both Balfour and Bellenden. It was agreed to forget past ‘rancor’ and ‘controversies’ between Balfour and Bothwell, particularly concerning the taking of the

  latter’s house in Birsay, Gilbert was to pay all arrears from his tenure of the lands in the parish, and the bishop was to ‘releif and skatheles [free from harm] keep’ Gilbert at

  the hands of Thomas Tulloch, whose litigation against both parties continued. The June agreement attempted to set limits to the justice clerk’s intromissions with the bishopric, limiting them

  to the arrangements for the Stewart and Ruthven pensions and the Birsay land settlement, nor was the payment of these pensions to prejudice the bishop’s jurisdiction in the lands – in

  Rousay, Egilsay, Sanday, Deerness and Holm – from which the pensions were drawn. The only questions remaining to be settled after this were minor ones concerning past arrears, though

  interestingly the functionary charged with drawing up an account of these was Thomas Tulloch.




  It is not always easy to follow the attitudes to one another of this small group of Scots who, for various reasons, had concerned themselves with the Northern Isles. Adam Bothwell felt himself

  plagued by the intrigues of his ‘small frend’ the justice clerk133 and his partakers, but at the same time he maintained fairly strong

  personal links with him. Besides being Bothwell’s business representative at this time, Bellenden was to be continually approached by Bothwell during the troubles that went on to beset him in

  the late 1560s. Even Bothwell’s seeming belief that his cousin’s activities threatened his very life could not apparently outweigh the family obligations between them. Balfour too was

  constantly pestering Bothwell and interfering with his administration, but on his own account rather than that of Bellenden; he took no part in the justice clerk’s schemes

  and in 1564 he was still on Bothwell’s side in the litigation with Thomas Tulloch.




  Bellenden sought only money from the bishopric of Orkney, and employed his unwilling cousin as a kind of personal forerunner of the tulchan bishops of ten years later – catspaws

  in milking the revenues of the old church. Balfour’s activities were wholly different. His outlook, both then and later, was that of a soldier of fortune who was ‘deeply and darkly

  involved in some of the most terrible happenings of his time’. Since his first arrival in the islands he had been constructing in Westray the massive fortress of Noltland; quite possibly his

  continual and impatient demands on his brother-in-law stemmed from the need to pay the skilled men and large workforce required. W. Douglas Simpson sees Noltland as clearly intended to be a

  hideout, its aspect being spare and military, with little domestic influence in its structure and nothing in its design to impinge on the field of fire of its sixty-one falcon-sized

  gunloops. Gilbert Balfour did not merely seek income from Orkney; he sought the sanctuary of strength in isolation. Simpson states that the more he looks at Noltland the more he is ‘convinced

  that it was built for a man with a bad conscience – for a man with fear in his heart’.134




  Although Adam Bothwell was in the Northern Isles each summer until 1566, his period of continuous administration was over. His problems concerning the bishopric, however, were not. For the

  islands, the mid-1560s were to be a time of anarchy and incident, at the end of which would appear a man who would cause more ‘cummer’ to bishop Bothwell, a man who would dominate the

  islands for thirty years – Robert Stewart.
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  Of Undoubted Promise




  Robert Stewart was born in the spring of the year 1533.135 His father was the king, James V; his mother

  was Euphemia, 24-year-old daughter of Lord Elphinstone. We know nothing of their liaison. The timing might suggest that Robert was conceived some time in the course of spectacular entertainments

  laid on for the king by the earl of Atholl around 1532; but, however resonant a picture this might present of a king who liked to enjoy himself, all must remain conjecture.136 The relationship between Robert’s parents did not last. Margaret Erskine, lady of Lochleven, had borne the king the future earl of Moray two years before and she

  retained as much of James’s faith as he was prepared to give any woman, since he was to seek her as his queen as late as 1536.137 Like the other

  mothers of James’s illegitimate sons, Euphemia Elphinstone was little more than a passing fancy, while Margaret Erskine remained, in Lindsay’s words to the king, ‘the Lady that

  luffit yow best’.138




  Euphemia, whose son Laurence by her future husband, John Bruce of Cultmalindie, was to feature prominently in the careers of both Robert and his son, was one of nine known mothers of James

  V’s illegitimate children, and one of three for whom evidence of support survives.139 Robert Stewart had six known half-brothers of royal blood; the

  survivors, his companions in youth, were James senior, son of Elizabeth Shaw, born about 1528; James secundus, son of Margaret Erskine; and John, the offspring of Elizabeth

  Carmichael. Their earliest years were spent close to their mothers,140 but James had important plans for his four young by-blows – following the example of his father with his own natural brother – namely their appointment to the commendatorships of the greatest monastic houses of Scotland,

  as these fell vacant. Essentially, they were to act as a conduit for diverting the incomes of these houses into the royal coffers. On 30 December 1534, he prevailed upon the pope, Clement VII, to

  set aside their defects of birth, standing in the way of ecclesiastical preferment.141 The first major milestone in their advance in the spiritual army

  was their receipt of the tonsure, at the age of six. Each was then to be advanced to a major ecclesiastical dignity. In preparation for this, they left their infancy and fosterages behind

  and came to court, in new clothes specially provided by the treasury.142 James senior came first, in December 1533, when he was in sight of his

  fifth birthday.143 He received the commenda of the abbey of Kelso a little over a year later.144 James

  secundus, born about 1531, became prior of St Andrews some time after 14 June 1538.145 Towards the end of that year, the king approached Pope

  Paul III, Clement’s successor, with a view to securing the abbey of Holyrood for Robert, at that time aged about five-and-a-half.146 He became

  commendator of Holyrood on 18 August 1539.147




  The pope’s dispensation described the brothers as ‘scolares’ of the diocese of St Andrews. This was not purely a formal title. King James, again following the example of his

  father, provided an education for his sons to suit their high calling (his half-brother Alexander, archbishop of St Andrews, had studied under Erasmus).148 Some time before November 1538, James, the seven-year-old prior of Kelso, arrived in St Andrews.149 By May of the following year he

  was joined by his younger brother of the same name.150 In June 1540, Robert and John came too.151 They all

  lived in some comfort there, with servants held both in common and individually. John Cairns, in a black gown, doublet and bonnet made for him in 1539, was ‘servitour to the Kingis grace

  sonis’.152 Thomas Durie cooked for one of the Jameses, and Gavin Barbour was one of his servants.153

  Robert himself even had a minstrel to entertain him,154 as well as a servant called Thomas Carmichael,155 perhaps a relative of the David and Robert Carmichael who were to serve him in later years.




  As scholars of the diocese, the boys were no doubt tutored by members of the priory or cathedral clergy, first in their letters, then in more complex matters as their capacities were tested. It

  was admittedly not unheard of for individuals of such tender years to become undergraduates at this period,156 but in fact only James secundus

  and John are recorded as having matriculated, and that not until 1545.157 Perhaps this fact reflects the relative abilities of these two over their

  siblings. John, better known for his charm than his intelligence, was to die young but James, the future earl of Moray and regent, was to become a major player in the politics of his time. The

  treasurer’s accounts of the period certainly indicate that these boys were maintained in some style,158 but little more can be said. The presence of

  riding cloaks among their wardrobes might suggest that their time there was not only one of cloistered study. James secundus maintained close links with his family,159 and indeed on 15 June 1543 Robert Douglas of Lochleven, husband of Margaret Erskine, James’s mother, was accused of abducting his stepson ‘furth of the . . .

  abbay [of St Andrews] quhair he was makand him reddy to cum with the remanent of his brether’ to meet Arran, the lord governor.160 In 1541,

  Robert’s mother married John Bruce of Cultmalindie.161 Robert was eventually to become the guardian of Laurence, the child of that

  marriage,162 and the activities of the pair were to be intimately connected for the whole of their adult lives. Periods of education must clearly have

  been interspersed with frequent visits to the family into which his mother had married, at their seat at Cultmalindie (now Cultmalundie), five miles west of Perth.




  The monastic foundations to which James secured promotion for his sons were among the wealthiest in Scotland. As computed in 1561, in the aftermath of the Reformation,163 the priory of St Andrews, not surprisingly, was the richest of all, with a minimum income of £12,500 per annum.164 By the same

  criterion Holyrood was fifth in Scotland with an annual income of £5,600.165 Kelso was seventh with £4,830.166 It is difficult to discern any pattern in the allocation of benefices to James V’s sons. James secundus, whose mother the king wished to marry did, it is true, receive the greatest of the benefices, but the income of James secundus’s two abbeys of Kelso and Melrose was little short of that of St Andrews. On the other

  hand, and for no discernible reason, the income of Holyrood was about half that of the houses to which his two brothers were presented, and John’s appointment was to the priory of Coldingham

  whose income was a mere £2,600,167 albeit supplemented by a pension of 800 merks from the bishopric of Orkney.168 Nor does the pattern of provision conform to the status of the boys’ mothers; James senior and John were grandsons of minor lairds, James secundus and

  Robert of Lords Erskine and Elphinstone respectively. Nor, with the possible exception of James secundus, does the pattern reflect any particular preference for one mistress against

  another. The matter of just how this income was disposed of need not detain us here. What is clear is that, during the boys’ minority, their father made appropriate allowance for each of

  them, and disposed of the rest of the income from their benefices as he saw fit. Only on his death, and their majorities, and finally the Reformation, did the problem of these revenues become

  crucial.




  The avenue to the commenda of Holyrood was opened to the young Robert by the death of James Hay, bishop of Ross, and the king’s decision that his successor should be Robert

  Cairncross, the noted royal adviser who was then commendator. In his letter of 15 December 1538, the king requested of Paul III that he declare the abbey vacant and grant the perpetual

  commendatorship to Robert, who was described as showing ‘undoubted promise’ despite being only in his fifth year.169 The royal attention would

  be given to the fulfilment of that promise. In July the following year, Robert’s co-adjutor was appointed in the person of Alexander Myln, abbot of Cambuskenneth, who was also to act in the

  same capacity for James secundus.170 On 18 August 1539, Robert was admitted to the temporalities of the abbey.171




  Alexander Myln was an ‘outstanding’ abbot of the old, pre-Reformation school.172 Like Robert Reid, his near-contemporary and successor as

  president of the new College of Justice, he sought reform of the church by the revivifying from within of practice and organisation. Like Reid, his approach was essentially conservative, seeking

  revival of the church’s energies by the overhaul of institutions (as Reid was later to do as bishop of Orkney) rather than re-appraisal of its religious priorities.173 His main contribution to this was made during periods as clerk of the chapter of Dunkeld and as abbot of Cambuskenneth, before he became a full-time royal official. He took his

  position as administrator of Holyrood and St Andrews seriously. He prevailed upon the king to write to Rome on 5 June 1540 to secure for him permission to set the lands of

  Holyrood in tack,174 a co-adjutor having no power under canon law to alienate heritage.




  A contemporary picture of Myln175 suggests a man of great spiritual worth as well as an able administrator, and it seems hardly possible that he took

  at face value the king’s pretexts for his policy towards the abbeys as given in his letters to the pope. Kelso, for example, was in an exposed position and required a ‘strong

  controlling power’ for which the royal blood was necessary.176 The desire to appoint one of his sons to the commendatorship of the priory of St

  Andrews arose out of James’s being ‘profoundly exercised about the firm foundations of the church in Scotland at an unhappy period’.177

  Coldingham was wanted for his son John to check ‘dangerous communication of new doctrines unfavourable to the Roman see’.178 However, it may

  be that Myln genuinely believed that royal appropriation of monastery revenues was no more than the price to be paid for the protection provided by direct royal control.




  The possessions of the abbey of Holyrood, all acquired at a very early date from or through the agency of David I,179 were concentrated in two areas.

  One, lying on the Solway coast around Kirkcudbright, consisted of the barony of Dunrod and the appropriated churches of Twynholm, Balmaghie, Kirkcormack, Kelton and Urr.180 Much more important was the main group, which stretched in a crescent around Edinburgh from Airth in the west to Whitekirk in the east. It comprised the four baronies of Kerse,

  Ogleface, Broughton and Whitekirk, embracing the churches of Airth, Falkirk, Kinneil, Livingston, Carriden, Corstorphine, St Cuthbert, Liberton, Mount Lothian, Tranent, Bolton and Bara, and

  Whitekirk.181




  At the heart of all this lay Broughton and the Canongate. Broughton was the barony whose jurisdiction extended over all the monastery lands around Edinburgh. The Canongate was the burgh that the

  Augustinian canons of Holyrood had founded by permission of King David, between their abbey and the burgh of Edinburgh. Broughton had been elevated into a regality by David

  II,182 and this jurisdiction extended over the other Holyrood baronies.183 Nominally part of the barony of

  Broughton, the Canongate enjoyed a fair degree of autonomy. The monastery had renounced to the burgh the right of electing its bailies and council,184 but

  the regality and barony court of Broughton also functioned as the Canongate burgh court.185 Besides the Canongate, the barony of Broughton embraced the

  burgh of Broughton itself, on the road from Edinburgh to Leith, and the neighbouring lands of Pilrig and Inverleith; to the south lay the adjoining lands of the Pleasance and St Leonards; and

  ranged round the capital were the lands of Saughton, Bonnington, Wrightslands and others, as well as Slipperfield in the sheriffdom of Peebles.




  The barony of Kerse had its centre between the lower reaches and estuaries of Carron and Avon; Kerse castle lay to the south of the meanders of the Carron about a mile from the Forth. Beyond the

  Carron lay the lands of Grange, Letham and Airth. To the east of the Avon were the church lands of Kinneil and Carriden. The barony extended from the Forth southwards to Falkirk where it bordered

  on that of Ogleface and the Livingston family’s lands of Callendar. Whitekirk, the abbey’s other and historic barony, lay on the North Sea coast a few miles north-west of Dunbar.




  As commendator, Robert Stewart had major clients and followers. The Monteiths of Saltcoats, Kerse and Randyfurd were among them, as were the Bruces of Clackmannan, near-relatives of the Bruces

  of Airth.186 Whitekirk had been in the possession of Oliver Sinclair of Pitcairns, the royal favourite since January 1539 and a major Orkney

  player.187 His wife was Katherine Bellenden, sister of Sir John Bellenden, the justice clerk, and mother by a previous marriage of Adam Bothwell, later

  bishop of Orkney. The Bellendens were to acquire a strong interest in the lands of Broughton, which were ultimately erected into a temporal barony on their behalf. As we have already sketched in,

  these family connections were of great importance in our whole story.




  Responsibility for the upbringing of the king’s illegitimate sons rested ultimately with the king himself. On his death it was assumed by Arran, the lord governor, though the queen dowager

  also took some interest in the boys’ welfare. In 1545, the year of their coming of age, James secundus and John matriculated at the University of St Andrews.188 In August 1546 Robert and James secundus were present in parliament,189 and on 20 March of

  Robert’s year of maturity, 1547, a letter was despatched in the queen’s name to Edward VI of England requesting a safe-conduct through his realm for the young Robert in the care of John

  Hamilton, bishop of Dunkeld, with a retinue of 60 persons.190 Robert’s destination was ‘the schools’ in France, where it was thought

  expedient that he should be ‘virtuously nourished, instructed and brought up in good letters’.




  This journey through England was never made. The safe-conduct may only have been sought because the death of Henry VIII two months before might mitigate England’s aggressive policy towards

  Scotland. English attitudes remained unchanged, the battle of Pinkie took place six months later, and Robert’s journey was postponed until July 1548 when he departed by sea from Dumbarton

  with his sister. The application to the English king is noteworthy in that it was sent before any French marriage or consequent trip abroad was planned for the young Mary. It suggests that when

  John, James secundus and Robert accompanied their sister to France it was indeed for their education, or at any rate not merely to provide companionship for the young queen.




  As a church dignitary, Robert had to be granted licence under act of parliament to leave Scotland, on 11 July 1548,191 he being ‘of fervent

  desyre and mynd to exerce his youtheid studying in lettiris, in gude maneris’.192 Robert’s immediate companions, to whom the licence extended,

  were John Carmichael, parson of Invernochty, David Carmichael, vicar of Dunrod, Robert Carmichael and Andrew Callendar. Robert Carmichael was the young commendator’s chamberlain (his brother

  James Carmichael was to administer affairs in his absence).193 David Carmichael had been presented to his vicarage the previous year in what must have

  been one of Robert Stewart’s first nominally independent actions,194 and Andrew Callendar was to receive a tack of the lands of Bowhouse (in modern

  Grangemouth) soon after his master’s return to Scotland.195 Also among Robert’s companions was James Stewart, son of the late abbot of

  Dryburgh.196 During his time in France, it is possible that Robert studied with his brothers under Pierre Ramus, the noted French humanist

  scholar.197 The latter was an ‘old school friend’ of Charles, cardinal of Lorraine, brother of Mary of Guise, and it would seem that the

  dowager was showing the same concern for her husband’s sons as she did for their illegitimate sister Jean whom she cared for ‘almost as though she were her

  daughter’.198 On the other hand there is no evidence that he did and, as we have seen, he did not matriculate with the other two. This, and his

  subsequent career, may well show that his forte was a sort of low treacherous cunning, rather than the higher intelligence shown by James and John. With James in particular, Ramus’s thought

  may have had a real effect on the youngster; for Ramus himself, it resulted in his conversion to Protestantism and his later murder in the St Bartholomew’s Day massacre. James’s

  activities after the Scottish Reformation occurred about the time of Ramus’s conversion, and suggest that the Frenchman’s ideas made a lasting impression.




  In the years following his return, Robert Stewart’s life was that of a young sprig of the royal family. He was occasionally at court,199 and was present at meetings of the privy council at Stirling in 1552 and at Perth the following year.200 Up to now, the great abbey

  of Holyrood and its lands had been administered by others in his name, in earlier days with close scrutiny by Robert’s father, anxious for revenue. Now, he was beginning to take the reins

  himself. Although he was never to enjoy the regard in which his brother, the future regent, was held, he was clearly beginning to form ideas on how to exploit the situation in which he found

  himself, though for the moment he was chiefly involved in the humdrum governance of Holyrood and interminable squabbles with his vassals and tenants, the stuff of any such administration. Not long

  after his return from France Robert Carmichael, his chamberlain, was ordered by the lords of council to hand over ‘jowellis’ of the abbey – copes, a chasuble, a cross, ‘ane

  tystour [box] of silver ourgilt with gold’, and other items. These had clearly been withheld as security for money owed Carmichael by Robert and others.201




  The abbey of Holyrood itself had been in poor condition since its sack by the English in 1543, and now, ten years later, Robert secured money from the queen regent for its repair, in return for

  a tack of the fruits of the abbey. The past administration of the lands had also been neglected, since the same document stated that the patrimony had been ‘hevelie’ hurt by

  ‘feus, long tacks and acquittances’.202 Robert was also ipso facto superior of the burgh of the Canongate, and as such granted

  letters in 1554 permitting the crafts of cordiners and tailors to extend their powers to those of Leith, while the cordiners were in addition permitted to erect an altar to Saints Crispin

  and Crispinian, traditional patrons of workers in leather.203 On 15 November 1554 Robert is to be found in Kirkcudbright, on Dunrod business.204 The following year he contributed 500 merks to the tocher of his illegitimate half-sister Jean, betrothed to the son of the earl of

  Argyll.205




  Troubles with his vassals also obtruded. He was involved in an obscure dispute with Oliver Sinclair over Whitekirk. Difficulties over this, doubtless related to Oliver’s other money

  troubles, caused Robert to have the lands apprised, and a charter granted to John, Lord Borthwick,206 though Sinclair must afterwards have succeeded in

  redeeming the barony as he was still in possession as late as 1570.207 Also noteworthy is a grant to the earl of Arran of the barony of Kerse on 1 October

  1552, again a temporary manoeuvre regarding lands that were long to remain a pawn in Robert’s complex affairs. Among the witnesses to the deed was Patrick Bellenden, of whom we shall see a

  great deal in the years to come.208




  The evidence of Robert’s life in his late teens and early twenties, derived mainly from his legal affairs, does not illuminate the growth of his character and political views, but events

  were taking place that would. In the winter of 1555–6, John Knox returned to Scotland for the first time since his exile after the siege of St Andrews in 1547 (which the young Robert and his

  brothers might well have witnessed). Among the members of the Scottish nobility whom he persuaded towards Protestantism – a major catch for the cause – was James the future regent,

  remembering his lessons in France.209 For various political reasons, however, James remained for the time being an adherent of the queen regent. His

  change of heart when it came was to lay him open afterwards to charges of treachery but it constituted a very individual course of action.210 Robert,

  significantly, followed his brother throughout. In August 1557, James, Robert and Lord Home conducted a raid into Northumberland on the regent’s behalf.211 The exploit was unsuccessful, the Scots having to withdraw in the face of the earl of Northumberland’s forces. For the next eighteen months or so, James Stewart played a

  cautious game, but a growing belief that it was the regent’s intention to crush Protestantism convinced him to act against her.




  For his part, Robert remained close to the centre of affairs. He was reported to be departing for France in early 1558, doubtless to attend his sister’s wedding to the

  Dauphin,212 though he was back later in the year, being present in parliament in November.213 He attended

  meetings of the lords of the congregation, though he does not appear to have played any important part in policy decisions. He was at Hamilton when they met Arran in September 1559, subscribing

  their letters to the regent,214 and at subsequent gatherings at Stirling and Linlithgow. He witnessed the forcible entry of

  congregation forces into Edinburgh. He subscribed another letter to the regent on 19 October and was present at the siege of Leith and her ‘deposition’. On 31 October, during a

  ‘black week’ for the congregation,215 he earned himself an honourable mention in Knox’s History.216 The French had attacked and captured their heavy artillery on the road to Leith. Rumours that they had then penetrated as far as Leith Wynd, within uncomfortable distance of

  the town itself, caused the congregation’s supporters to flee, Sir John Bellenden the justice clerk being among the ‘feeble’. Argyll managed to stop the rout, and it was Robert

  who led the congregation’s forces out of the West Port in a counter-attack. The following day he was on the Calton Hill as two pieces of artillery were mounted from which several shots were

  fired at the regent’s besieged forces.217




  Little more than a week later, however, he had changed sides and submitted to the queen regent.218 Fortified Leith was proving too strong for the

  besieging forces, and French successes made the future of the reformers seem much less assured in November 1559 than a month before. His action was possibly the first evidence of the

  untrustworthiness that helps to explain later observers’ uniformly poor opinion of him, beginning with Thomas Randolph, the English ambassador, who described his change of heart as

  ‘shameful’. To be fair to Robert, Randolph was hardly an impartial observer, and the situation was in any case a complex one in which politics, religion and personal rivalries were

  intermingled. While Robert might have supported his brother as leader of the congregation, this did not guarantee similar feelings towards the Hamiltons, and he was no friend of the young Arran.

  Later too, he was to state that he had been unwilling to support the formal deposition of the regent on 1 October 1559, and thereafter became more and more disaffected from the cause of the

  reformers. The congregation’s intended replacement of Mary of Guise with a committee in which two of the key positions were held by Châtelherault (James Hamilton, second earl of Arran)

  and his son could hardly be expected to appeal to Robert. On 8 February 1560, he gave evidence in the inquiry into the ‘treason’ of Arran, bearing witness to the participation of the

  earl in action in which he himself had taken a hand. Most notably he testified to having seen Arran append his signature to the letters that he had himself signed.219 He said little regarding his own motives or views apart from an assertion that he had not wished to consent to the deposition of the regent.




  At the end of March the English invaded Scotland. Robert went to Leith in a party including the French ambassador Henri d’Oysel, a major counsellor of the regent, and

  remained there for some time during the English siege of the port.220 By the second week in May, in a second volte-face, he had deserted Mary of

  Guise’s forces. At the congregation’s Leith camp on 10 May, he signed a ratification of the treaty of Berwick, whereby Elizabeth of England agreed to support the

  congregation.221 The English generals regarded his change of side as of little military or political significance.222 It is tempting to see Robert’s change of heart as resulting purely from a further change in the military situation. The direct intervention of the English had brought

  enormous relief to the congregation, and the health of Mary of Guise was beginning to fail. The situation had changed in other ways too. If Robert had objected to the proposal to depose the regent,

  a clear challenge to the established order, then he may have been persuaded back to the congregation by the undertaking, in a bond signed at Leith on 26 April 1560, which under pressure from

  potential supporters,223 emphasised obedience to lawful sovereigns.




  Despite this shifty behaviour, Robert obviously still retained some standing in public affairs. He signed the letter from the lords of Scotland to Elizabeth thanking her for her

  support.224 Despite his political manoeuvrings, his religious views do not appear to have changed, and in parliament in August he was described as

  ‘one of those who had renounced popery’. He was stated to be among those to be sent in a special thanksgiving delegation to the English queen, and Randolph, in a letter to Cecil, hoped

  as much, though in the end nothing came of it.225 In fact, after this, little is heard of Robert for about a year when, in August 1561, he was at Leith to

  meet his sister Mary on her return from France. Willing enough to play a part of sorts in times of active campaigning, or to append his name to an important document beside those of other notable

  men, he does not seem to have been thought worthy of any regard when it came to everyday administration in the delicate position in which Scotland found herself as a result of the victory of the

  congregation. But with his sister’s return things changed, and Robert again comes into view, this time for an extended period, one which gives a more rounded picture of the character so far

  sketched in by events.




  Queen Mary returned to Scotland in 1561, arriving on the morning of 19 August so suddenly, and after such a speedy passage, that of all the nobles only Robert was at Leith to

  greet her. He was joined ‘incontinent upon the news’ by his brother James, Châtelherault, and his son the younger Arran.226 The three royal brothers – James, Robert and John – acted together in sympathetic treatment of their sister. James, despite his own reforming persuasion, put a stop

  to attacks on Mary’s priests and placed them under the protection of John and Robert.227 Robert’s attitude to this policy is to some extent

  uncertain, as when the queen had a sung mass some weeks later ‘one of her priests was well beaten for his reward by a servant of Lord Robert’s,’228 but since Lord James himself does not appear to have been altogether consistent in his treatment of Mary’s chaplains,229 it is

  doubtful whether this represents any serious difference of opinion between Robert and his brothers.




  Already to some degree in the shadow of the abler James, he now seems to have been acting under the influence of John as well. The latter had followed a roughly similar path to Robert, though

  less prominently, in the events of 1559–60.230 Now, in the autumn of 1561, the two brothers continued to act together. Robert supported John in

  continued opposition to the younger Arran, and the queen consulted John on obtaining guards to ward off a rumoured attempt by the unbalanced Arran to abduct her. He and Robert took turns to watch

  over their sister at Holyrood Palace.231 In the dispute between Arran and Bothwell over the affair of Alison Craik, Arran’s reputed mistress, Lord

  John was a leading supporter of Bothwell, his prospective brother-in-law, and ‘this affinitie drew Lord Robert also to his assistance’.232




  John seems to have appealed to the queen more as an entertaining companion, familiar with French ways, than as a political adviser; although he was involved in some public business, he was never

  at any time leader of a faction, or an initiator of policy. On 24 October 1561, Randolph reported to Cecil that Lord John had ‘not least’ favour with his ‘leppynge and

  dansinge’.233 On his sudden death, only two years later, his sister (notwithstanding his views on religion) was reported as saying that ‘God

  took always from her those persons in whom she had greatest pleasure’.234 Robert also sought the favour of the queen through his companionship. On

  30 November 1561 the two brothers, with René d’Elboeuf, a Guise uncle of the queen, rode at the ring (a parlour form of jousting practice) for her entertainment. Two teams played; one

  led by Robert and dressed as women, and the other, in which d’Elboeuf was prominent, dressed as ‘strangers, in strange masking garments’. Robert’s

  ‘women’ won.235 About this time, too, Robert gave his sister the gift of a sorrel gelding, an animal that she in turn gave to her ill-fated

  admirer, Pierre de Châtelard.236




  Both Robert and John were seeking wives at this time. In October, Randolph reported that Robert ‘consumethe’ with love for Jean Kennedy, eldest daughter of Gilbert, third earl of

  Cassillis,237 and in December both brothers were wed, within a fortnight of each other, John marrying a sister of the earl of Bothwell.238 Robert’s nuptials took place in Edinburgh at the lodging of the bride’s kinsfolk. Brother James, newly created earl of Moray, was himself married less

  than two months later, on 8 February.239




  The wives of Robert and John were women of character. Lord John’s lady was described dryly by John Knox as ‘a sufficient woman for such a man’.240 Lord John, a man more noted for his charm than his capacity for action, later joined brothers Robert and James, on a justice-ayre in the north, apparently to avoid his

  wife’s attempts to involve him in a personal feud with the Home family. The rigours of the northern trip killed him and he died at Inverness; his wife prosecuted the dispute herself, albeit

  unsuccessfully, in person at the head of her men.241 In future years her ‘madcap’ son, Francis Stewart, was to receive the earldom of her

  attainted brother, the notorious James Hepburn, earl of Bothwell, and his path was to cross that of both Robert Stewart and his successor.




  The other Jean, if not as doughty as Mistress Jean Hepburn, had already stood up for her rights under her father’s will against members of her own family;242 and her marriage to the first Stewart earl of Orkney was to be a difficult and argumentative one, calling from her the same resolute and litigious response. Randolph’s

  comment on Robert Stewart’s consuming passion for his bride could be regarded as a first genuine reference to the man’s character – a dissolute and sensual one. His first recorded

  illegitimate child, a girl, must have been conceived barely fifteen months after his nuptials.243 By late 1566, he had three lawful and three illegitimate

  children (though it is possible that one or more of the latter was born before his marriage).244 He was to father at least ten natural children, and this

  may have been one of the factors that contributed to the marital disharmony of his later years.245 The wider family relationships were

  also complex and acrimonious.




  The marriage itself was nothing if not fruitful. Jean Kennedy spent much of the first decade of their marriage in pregnancy, bearing her husband five sons and three daughters. In order of birth,

  these children were Mary, Jean, Henry, Patrick (whose life story gives us the second half of this narrative), John, Robert, James and Elizabeth. The eldest trio, Mary, Jean and Henry, are first

  mentioned in November 1566 when Robert was granted a pension for their maintenance.246 Mary was probably born within the first year of her parents’

  marriage, in late 1562.247 Jean was next, born perhaps a year later, with her brother Henry arriving after February 1565, when his namesake Henry, Lord

  Darnley, came upon the scene. Patrick Stewart first appears on 27 September 1568, in Bishop Bothwell’s charter to his father of the bishopric lands in Orkney.248 (He may also be identified with the mysterious Thomas Stewart, entailed in the charter by Sir John Bellenden of Auchnoull to Jean Kennedy of 18 September 1568, but otherwise

  unknown.249) His actual birthdate is difficult to determine – perhaps between the summers of 1565 and 1566.250 He was the first of a second identifiable group of four children. His brothers – John, James and Robert – were all born within a very short period indeed, less than

  two years from the first appearance of their elder brother and sisters. John Stewart, later master of Orkney, was the eldest, though he is mysteriously omitted from the documentation of the

  time.251 He was followed by James Stewart, later Sir James Stewart of Eday and Tullos. The youngest was the later Sir Robert Stewart of Middleton.




  Despite Robert establishing himself in Orkney, all his legitimate sons were educated in the south, and the evidence suggests that during his lifetime only the eldest, Henry and Patrick, came to

  the islands, though John and James both came to have landed interests there, at least after their father’s death. Sir Robert of Middleton appears to have sought his fortune outside the

  islands altogether. The earl’s lawful daughters brought their husbands Orkney concerns. Patrick, master of (later Lord) Gray, who married Mary on 20 July 1583 and at the time enjoyed great

  royal favour,252 had been a cautioner for Bruce of Cultmalindie as early as 30 April 1577.253 On 6

  November 1586 Patrick, commendator of (later Lord) Lindores, who with his wife Jean was present at the making of his father–in–law’s will, first appears in

  Orkney, and witnessed a tack by Robert to Thomas Swinton, an Orkney figure;254 on 21 November 1591 he received land in Deerness from Patrick

  Stewart.255 Elizabeth’s husband, James Sinclair of Murkle, second son of John, master of Caithness, was appointed one of Robert’s executors at

  the last.




  Robert’s illegitimate children fall into in two distinct groups. The earlier were in all likelihood born before Robert’s departure for the Northern Isles and were to prove much more

  significant in their relationship with him, and later with Patrick as earl. Robert junior and the elder James (both mentioned in Robert’s pension grant of 1566) disappear early from the

  record, but the other James and William remained to make their mark. James, old enough by 27 January 1587 to take part in an assize, must have been born in the same year as his legitimate brothers

  Patrick, James and John. He reappears again and again from 1584 onwards both as a witness to his father’s transactions and in his own right.256

  William, later designated of Egilsay, had a chequered later career; in 1600 he was accused of murdering his wife, a Bellenden,257 and by 1609 he was

  following in the footsteps of Gilbert Balfour as a colonel in Swedish service.258 The second group of Robert’s illegitimate children were those

  conceived with Marjorie Sandilands and other ladies with whom he sought consolation later in life, in estrangement from his countess.259 Little is known

  of the daughters of Janet Allardyce and Janet Gray. Of the sons of Marjorie Sandilands, David died young, and George, of Eynhallow, although he held pieces of land in Orkney later erected into the

  tenandry of Brough, died without issue.260 Edward on the other hand succeeded his brother and founded the family of Stewart of Brough.




  Robert certainly seems to have been a man of prodigious sexual appetite. Beside the mothers of the bastards he acknowledged, it has been suggested that he was involved in other, even less

  savoury activities. In December 1588, before the kirk session of Elgin, one Helen Leslie, daughter of Mr George Leslie, parson of Mortlach, was accused ‘for the conveying of certane wemen

  secreitlie as to pander to my lord of Orknay that he micht abuse thame and haue carnall copulatione with thame’. Helen denied this ‘by her great aith, “or that scho knewe any sic

  filthie thingis be done”’.261 For the cynical, this conjures up an extraordinary vision – a parson’s daughter assembling a

  boatload of good time girls for Orkney, to delight his lordship and followers. Unfortunately, other than the commonplace that there tends to be no smoke without fire, little more can be said,

  though the sidelight on Robert’s doings remains an interesting one.




  Robert was to follow a clear policy of finding his natural daughters husbands among the more substantial proprietors of the Northern Isles, particularly Shetland – and

  not only for them, but for various of their cousins, his brothers’ female children, both legitimate and illegitimate. Of his own natural daughters, Christian married John Mouat of Heogaland,

  Grizel married Hugh Sinclair of Brough and Mary became the wife of Laurence Sinclair of Gott.262 Marjorie Stewart, daughter of Lord John, married first

  William Sinclair of Underhoull and then William Bruce of Symbister.263 Barbara, lawful daughter of Robert’s obscure brother Lord Adam Stewart,

  married Henry Halcro of Halcro, and is presumably the ‘domina de Halcro’ who erected her father’s tombstone in the cathedral, and Mary, another niece, married John, son of Magnus

  Sinclair of Toab.264




  During the upbringing of his eldest legitimate sons Robert, in accordance with common custom, placed them in the tutelage of others. In 1567 Henry Stewart was in the care of Bellenden of

  Auchnoull.265 Fifteen years later, Patrick was under the supervision of a figure who was to play a major role in the lives of the Stewarts – Sir

  Patrick Waus of Barnbarroch, lord of session and ambassador.266 Waus was to be a major source of counsel to Robert for the rest of his life. There were

  two reasons for this special relationship. There was a direct family link; Waus was married to Jean Kennedy’s sister Katherine, and had strong connections with the family of Cassillis. He

  also acted for a number of years for Robert’s half-brother Robert Stewart secundus, who became commendator of Whithorn in 1568. When this dignity was granted to Patrick after the

  second Robert’s death, Waus became yconomus or administrator, as well as godfather and guardian, responsible for the young man’s upbringing and education.267




  During the first half of 1562, Robert remained in attendance on the queen, in Linlithgow, then Edinburgh and Stirling, whence he departed for Sutherland. His personal attendant

  was George Windram who, with others, received regular instalments from the treasury for expenses disbursed on Robert’s behalf,268 both for

  hospitality269 and payments to an apothecary for drugs during a brief illness. Gifts came from his waiting upon the queen; among them

  grand outfits – one made of black velvet, satin and taffeta, lined with blue and white fustian, embroidered with silver, with accompanying velvet belt, bag and bonnet, gloves and

  gilt whinger.270 In return, Robert Stewart travelled widely on his sister’s business. After his trip to Sutherland, possibly on a

  justice-ayre, he was sent in September 1562 to Edinburgh with eight large artillery pieces, shipped at Leith for Aberdeen, presumably in support of Mary in her struggle with the earl of Huntly and

  his son, who had risen in rebellion over religious differences within the Catholic side.271 He was still in Aberdeen two months later and was thereafter

  in Dundee, Perth and Stirling,272 accompanied by Windram and a colleague, William Mackeson, returning to Edinburgh by early February 1563,273 then travelling to St Andrews to attend upon the queen, coming back to the capital two months later.




  The support for the queen by her brothers was now recognised by honours and land. James and John both received titles on marrying.274 James was

  invested as earl of Moray, in June 1563, with the lands of Cullaird, near Inverness.275 John received the barony of Enzie, near Fochabers and briefly,

  towards the end of his short life, became Lord Darnley.276 Robert, despite his military exertions, was not ennobled, though he was granted a charter on 16

  June 1563 of the lordship and barony of Strathdon, Inverurie and Fetterletter, the lands of Cabrach and the lordship lands and barony of Cluny, all in the sheriffdom of Aberdeen.277 By this time, however, he must already have set his sights on a much greater prize




  On 25 July he was in Edinburgh.278 Some months later, possibly in the second half of October he, Moray and Lord John all set off for the north, where

  they held justice courts.279 They punished various thieves and murderers, and burned two witches in accordance with the new statute passed by parliament

  in June of that year,280 one being ‘so blinded by the devil that she affirmed “That no Judge had power over her”’.281 It was now, at Inverness, that Lord John died. The cause of his death is unknown, but given suggestions of poor health in his earlier life, it

  may be that he was never strong, and the rigours of a northern journey proved too much.




  On 22 January Robert was mentioned in a report by the laird of Skeldon, newly home from negotiations in France, stating that among the ‘fair words’ given to the Scots by the French

  was the suggestion that the old band of Scots men-at-arms might be resurrected with Lord Robert as captain.282 Nothing came of this. It shows that Robert

  was remembered in France, and was in some favour at the Scottish court; on the other hand, one is perhaps entitled to wonder whether he would have been suggested for this honour had brother John

  still been alive. In any event, Robert remained in Scotland.283




  On 23 September 1564 the earl of Lennox, father of Henry Stewart, Lord Darnley, returned from exile to Scotland and stayed with Robert at his house at Holyrood, adjoining the abbey.284 The arrival of Lennox marked the beginning of significant developments in Robert Stewart’s life. There is no evidence up to this point of any particular

  friendship between Robert and members of the Lennox family, but the earl’s lodging with him was only the first sign of a seeming closeness. In December, Robert was almost certainly in

  parliament in Edinburgh, when he received a grant of land that was to prove the most momentous of his life. This was a heritable infeftment of ‘all and haill the landis of Orkney and

  Yetland, with all and sindrie yles pertaining thairto’, with sheriffdom and foudry, following the queen’s declaring herself to be of perfect age and the express dissolution in plain

  parliament of the islands’ annexation to the crown.285




  In February 1565, when Lennox’s son, Henry Stewart, Lord Darnley, arrived in Scotland, he dined with Robert on one of the three days he spent in Edinburgh.286 In the ensuing weeks a friendship grew up between the two; Robert, now in his early thirties, made a big impression on the 19-year-old Darnley. By March 20 Lennox had joined a

  faction whose members were characterised by Thomas Randolph as ‘noted greatest enemies to all vertue’. Among this group, which included the earls of Atholl and Caithness and Lords

  Ruthven and Home, Robert Stewart was named. Randolph, unimpressed by Robert’s conduct during the late wars, maintained his poor opinion. Already the previous year he had received details from

  Kirkcaldy of Grange of some of Robert’s indiscretions (unfortunately transmitted in the bearer’s words alone) and now, in the first explicit assessment of Robert’s character by an

  observer, he described him as ‘vain and nothing worth, a man full of all evil, the whole guider and ruler of my Lord Darnly’.287




  The Lennox faction, with Darnley as a prospective husband for the queen, began steadily to acquire power at the expense of Moray, Arran, Argyll and their followers. Robert’s support of the Lennox group marked a break with his brother. Darnley did not trouble to conceal his dislike for Moray. On one occasion in March 1565, when Robert showed

  him a map of Scotland, indicating Moray’s lands and their extent, Darnley remarked that ‘it was too much’. Moray heard of this and the queen counselled Darnley to

  apologise.288 For Robert, joining the Lennoxes brought quick rewards. On 4 April, the day after his brother had departed from the court ‘in deep

  perplexity’,289 he received a second charter of the Strathdon lands, erected into a barony and with other improved provisions.290 On 6 May his charter of the Orkney lands was confirmed.291 Nine days later King Consort Darnley, laden with new honours,

  knighted him (among others that ‘never showede anye greate token of their vassallage’).292 On that day and again on 19 July he was included as

  an extraordinary member of the privy council.293 It was at this time Robert showed his gratitude by naming his children Henry and Mary. On 11 May,

  according to Randolph, ‘It is spoken that some other [besides Darnley] shall be called to greater honour – as the Lord Robert earl of Arcknaye . . .’294 Just over a week later, Randolph reported, ‘My Lord Robert . . . shall be (he says himself) earl of “Orknaye”’.295 On 26 May the Orkney grant passed the privy seal, the precept to infeft him being given to his follower James Monteith of Saltcoats.296
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